
UCHWALANR 
RADY MIEJSKJEJ W LOnZI 

Z dnia 

Oruk BRM or 119/2018 
Projekt z dnia 3 lipca 2018 r. 

w sprawie petycji dotyczl\cych przywroceoia poll\czenia autobusowego 
oa dawoej trasie Hoii 85. 

Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. 0 samorz!\,dzie 
gminnym (Oz. U. z 2018 r. poz. 994 i poz. 1000), w zwi!\,zku z art. 9 ust. 2 oraz art. 13 ustawy 
z dnia Illipca 2014 r. 0 petycjach (Oz. U. z 201 8 r. poz. 870), Rada Miejska w Lodzi 

uchwala, co nastfpuje: 

§ I. Petycje dotycz!\,ce przywrocenia pol!\,czenia autobusowego na dawnej trasie linii 
85 uznaje siC( za zasadne. Petycje S!\, zasadne z przyczyn wskazanych w uzasadnieniu do 
przedmiotowej uchwaly, ktore stanowi ich integraln!\, czC(sc. 

§ 2.1. Zobowi!\,zuje si« Przewodnicz!\,cego Rady Miejskiej w Lodzi do przekazania 
wnosz!\,cym petycje niniejszej uchwaly wraz z uzasadnieniem. 

2. Zobowi!\,zuje si« Prezydenta Miasta Lodzi do poinfonnowania Przewodnicz!\,cego 
Rady Miejskiej w Lodzi 0 sposobie usuniC(cia przyczyn, ktore spowodowaly zasadnosc 
petycji. 

§ 3. Uchwala wchodzi w zycie z dniem podj«cia. 
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Zal<tcznik 
do uchwaly Nr. . .. ... . . ... .. . 
Rady Miejskiej w Lodzi 
z dnia .. . . . . ... . . ..... . 

UZASADNIENIE 

W dniu 10 kwietnia 2018 r. wplynl(la do Rady Miejskiej w Lodzi petycja Komitetu 
Mieszkanc6w Osiedla Widzew-Wsch6d reprezentowanego przez trzy osoby prywatne. Do 
petycji zal<tczono: 4442 podpisow osob j<t popieraj<tcych, pismo z wyrazami poparcia petycji 
przez Radl( Osiedla Widzew-Wsch6d, Uchwall( Nr 131 /43118 ZaJ"Z<tdu Osiedla Stary Widzew 
oraz pismo SP ZOZ Centralnego Szpitala Klinicznego UM W Lodzi - Osrodka 
Pediatrycznego tj. szpitala przy ul. Spomej 36/50. Analogicznie wplynl(la petycja 
mieszkancow Barnt z zal<tczonymi 677 podpisami. Obie petycje dotycz<t tego samego tematu 
tj . postulatu przywrocenia pol<tczenia autobusowego na dawnej trasie linii 85 lub zast'tPienia 
jej dogodnym pol<tczeniem innej linii byly rozpatrywane l<tcznie i s<t razem przedmiotem 
niniejszej uchwaly. 

Mieszkancy Widzewa Wschodu podnoszlt w petycji nastl(puj<tce argumenty: 
- funkcjonowanie linii 85 w przebiegu sprzed reformy siatki pol<tczen przez 40 lat 

i wygodl( tego rozwi<tzania, 
- wydrnzenie po zmianie czasu przejazdu z osiedla do miejsc docelowych z 20 minut 

(w przypadku linii 85 sprzed refonny) cZl(sto do ponad 40 minut, zwi<tzany z tym koszt 
finansowy; jako przykladowe miejsca docelowe podano rondo SolidamoSci , cmentarz na 
Dolach, Akademil( Sztuk Pil(knych czy szpital dziecil(cy przy ul. Spomej, 

- niedogodnoSci dla os6b starszych zwi<tzane z przesiadkami na rozleglym 
skrzyzowaniu a!. Pilsudskiego z a!. Rydza-Smiglego i skrzyzowaniu ul. Kopcinskiego 
z ul. Narutowicza. 

Mieszkancy Barnt podnosz<t z kolei nastl(puj<tce argumenty: 
- utrudniony w stosunku do poprzedniego rozwi<tzania dojazd na wschodnie tereny 

Lodzi, w szczegolnosci Olechow-lan6w, 
- brak bezposredniosci pol<tczenia, a dla mieszkancow okolic ul. Augustow nawet 

dwoch przesiadek i czasu oczekiwania przedrnzaj<tcych podr6Z nawet do 1,5 godziny, 
- wydluzony CZl(sto do ponad godziny czas przejazdu cZl(sci podr6Zy wynikaj<tcy ze 

skierowania linii 64 okrl(znlt drog<t przez osiedle Sikawa i Stoki oraz oblozenia szczegolnie 
w godzinach szczytu ul. Brzezinskiej i Niciamianej, 

- omijanie przez tl( linil( a!. Pilsudskiego od ul. Niciamianej do a!. Rydza-Smiglego oraz 
dworca Widzew. 

Zarz<td Drog i Transportu w pismie skierowanym do Doraznej Komisji ds. Transportu 
Rady Miejskiej w Lodzi, ktore wplynl(lo do UML w dniu 25 czerwca 2018 wskazal brak 
mozliwosci realizacji postulatu przywrocenia poprzedniego przebiegu linii 85 , a takZe 
utworzenia nowego pol<tczenia na proponowanej trasie. Zarz<td uargumentowal odmowt; 
brakiem 9 autobusow koniecznych do obslugi takiej linii , spott;gowanym dodatkowo 
zapotrzebowaniem na autobusow<t komunikacjt; zastl(pcz<t dla wyl<tczonych na czas robot 
drogowych tras autobusowych. Podniosl takZe, ze w latach 2011-20 16 linia 85 wspierala 
pol<tczenie kampusu UL z widzewskim dworcem kolejowym jako glownym dworcem 
w Lodzi i ze wzmocnienie to nie jest juz konieczne ze wzgl«du na przeniesienie cz«sci 
potokow pasaierskich w kierunku Lodzi Fabrycznej. Ewentualne zmiany maj<t bye rozwazane 
po przeprowadzeniu badan potokow pasaierskich. 



Przedstawil takZe obecny spos6b obslugi transportowej w zamian za dawne relacje 
li nii 85 w postaci: 

I. Linii 9A8 z Olechowa, Janowa i Augustowa do Narutowicza i Uniwersytetu 
L6dzkiego; 

2. Linii 648 skierowanej do p~tli Widzew-Czajkowskiego, co zapewnia bezposrednie 
pol<tczenie okolic p~tli ze stadionem Widzewa, szpitalem przy Czechoslowaekiej , w~zlem na 
Dolach, szpitalem Konopnickiej i dworcem P6lnocnym; 

3. Wydluzonej linii 80, zapewniaj<teej dojazd z Widzewa-Wsehodu do ul. Niciamianej , 
"skrzyzowania marszalk6w" i centrum miasta; 

4. Zwi~kszeniem do 6 min w szczycie cz~stotliwosci linii 96 l<tcz<tcej Widzew Wsch6d 
ze "skrzyzowaniem marszalk6w" i kampusem UL; 

5. Wydluzeniem trasy linii 70 do Ronda PowstaI1c6w 1863 Roku jako polaezeniem 
Marysina i Dol6w z kampusem UL i "skrzyzowaniem marszalk6w", a Widzewa z ASP 
i Dolami; 

6. W zakresie miejsc przesiadek ZDiT poinformowal, ze autobusy linii 70 i 96 maj<t 
wsp61ny przystanek Kopcinskiego-Pilsudskiego, a linie 648 i 80 zintegrowane przystanki 
przy stadionie i ul. Niciamianej . 

Odnosz<tc s i~ do postulat6w z petycji i wyjasnien ZDiT nalezy brae pod uwag~, ze: 
- trudno stwierdzie wielkose zmniejszenia potok6w pasazerskieh na dworcu L6dz 

Widzew, skoro badania s<t dopiero prowadzone, a nadal staje na nim wi~cej poci<tg6w niz na 
dworcu L6dz Fabryczna, 

- zar6wno linia 85 jak linia 9 w badaniaeh preferencji transportowyeh mialy bardzo 
wysok<t populamose; linia poruszala si~ tez na al. Pilsudskiego z duz<t pr~dkoSci'!, co dawalo 
kr6tkie czasy przejazdu i wysok<t atrakcyjnose linii , 

- nie mozna m6wie 0 zast~powalnosci 85 przez lini~ 9, skoro przed reform<t obie linie 
obslugiwaly t~ cz~se miasta z l<tczn<t cz~stotliwosci<t wi~ksz<t niz obecnie rna pozostala linia 
9, 

- linia 9A8 jezdzi w cz~stotliwosciami praktycznie takimi samymi jak przed reform'!, 
trudno m6wie 0 jej wzmocnieniu, 

- linia 64 nie jest wartosciow<t lini<t dla p61nocnej cz~sci Widzewa Wschodu. Ma dwa 
warianty, tylko jeden z nich obsluguje Widzew mieszkaniowy, drugi kieruje si~ do Urz~du 
Skarbowego, co decyduje, ze jest to rozwi<tzanie gorsze dla mieszkanc6w osiedla Widzew 
Wseh6d ni z rozwi<tzanie sprzed reformy, gdy wszystkie kursy obslugiwaly osiedle; do tego 
przejazd t<t lini<t trwa bardzo dlugo ze wzgl~du na zator drogowy od ronda na Niciamianej do 
al. Pilsudskiego. 

- linia 70, kt6ra daje mozliwose przesiadki na tramwaj linii 9 mimo takiego samego 
taktu (co 12 minut) w godzinach szczytu wymaga oczekiwania na przesiadk~ 6 minut, co 
znacz<tco wydluza czas podrozy; skrzyzowanie ul. Narutowicza z ul. Kopcinskiego oraz al. 
Rydza-Smiglego z al. Pilsudskiego nie mog<t bye traktowane jako wygodne w~zly 
przesiadkowe w kierunku Widzewa ze wzgl~du na odsuni~eie przystank6w autobusowych na 
poludnie (95 m i ok. 200 m) oraz dlugi czas oczekiwania na sygnal zielony dla pieszych; 
przystanki na wiadukcie w ci'tgu ul. Kopcinskiego nie spelniaj<t warunk6w w~zl a 

przesiadkowego ze wzgl~du na niedost,<pnosc dla os6b z niepelnosprawnosci'l ruehow<t. 
- linia 80 i 96 i ich miejsca przesiadek na linie 648 i 70 nie powinny bye w og61e 

przedmiotem rozwazan, poniewaz 80 i 96 jako bardzo odlegle od p61noenej cz,<Sci osiedla 
Widzew Wsch6d w og61e nie mog<t bye traktowane jako ieh obsluga. Skorzystanie z nich 
wymaga od os6b mieszkaj<tcych na p61nocy osiedla Widzew Wsch6d przejseia do przystanku 
nawet 1,5 kilometra mi~dzy blokami . 



Istnieje kilka mozliwo:ki poprawy sytuacji takze w przypadku niemoznosci przywr6cenia 
linii 85 w calym postulowanym przebiegu, co byloby oczywiscie najkorzystniejsze. 85 jest 
obecnie lini'l nieefektywn'l ze wzgl«du na cz«stotliwosc, co 40 minut; na dworzec L6dz 
Fabryczna jeZdzi duzo innych linii, istnieje mozliwosc skierowania jej od Ronda Solidamosci 
co 12 minut na Widzew star'l tras'l. Istnieje tez mozliwosc skorygowania trasy linii 60 w 
spos6b poprawiaj'lcy znacz'lco warunki przesiadki mieszkancom Widzewa Wschodu -
zamiast wytwarzac sztuczn'l p«tl« 0 dlugosci ok. 2,1 km zast«puj'lC'l czasowo p«tl« 
Wydawnicza skierowac autobusy prosto ul. Kopcinskiego ze skr«lem w Pilsudskiego az do 
p«tli przy stadionie Widzewa (dlugosc 1,95 km). Wymagaloby 10 jedynie budowy w«zla 
sanitamego dla kierowc6w, a daloby pasazerom dwa miejsca przesiadki drzwi w drzwi. 

Reasumuj'lc nalezy uznac, ze dla cz«sci mieszkanc6w dw6ch duzych osiedli 
mieszkaniowych reforma siatki polaczen spowodowala pogorszenie oferty transportu 
zbiorowego pomi«dzy osiedlami oraz do waznych punkt6w docelowych m. in. przez 
niezapewnienie wygodnych w«zl6w przesiadkowych oraz wydluzenie czasu podr6Zy. 

W zwi'lzku z powyzszym obie petycje Rada Miejska w Lodzi uznaje za zasadne 
i postuluje wypracowanie bezzwlocznie rozwi'lzania poprawiaj'lcego sytuacj« transportow'l 
cz«sci osiedla Widzew Wsch6d i Balut. Wprowadzone zmiany nie powinny odbywac SI« 
kosztem linii ciesz'lcych si« populamosci'l. 
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